

The topic is Current Situation and Prospect of China-Ukraine Agricultural Cooperation.

You need to narrate the **current** situation of China-Ukraine agricultural cooperation based **on facts**, analyze **how much importance** Ukraine attaches to this cooperation, explore Ukraine's **considerations** for **expanding** agricultural cooperation with China, and finally analyze the **prospects** for future cooperation.

According to the National Scientific Center "Institute of Agricultural Economics," the volume of Ukrainian agricultural exports to China has decreased sixfold since 2021: from \$4.29 billion in 2021 to \$1.3 billion in 2024 and \$684 million in 2025,

<http://www.iae.org.ua/presscentre/archnews/4315-2025-roku-ukrayina-prodovzhyla-o-riyentuvatys-na-yevropeyskyy-vektor-ahrarnoho-eksportu-mykola-puhachov.html> .

In 2025, Asia imported 31% of Ukrainian agricultural products, totaling \$7 billion.

The EU accounted for 47% of Ukrainian agricultural exports, or \$10.8 billion.

Turkey accounted for 9.7% of Ukrainian agri-food exports in 2025 (1st place), amounting to \$2.211 billion in monetary terms.

The Netherlands imported agricultural products from Ukraine worth \$1.696 billion, accounting for 7.5% of Ukraine's agricultural exports in 2025 (2nd place). Italy: \$1.579 billion, or 7% (3rd place). Poland: \$1.561 billion, and Spain: \$1.548 billion.

In April 2026, upon signing the protocol opening the Chinese market to Ukrainian wheat flour, Ukrainian officials stated that China is the largest trading partner for agricultural products and expressed confidence that the protocol would open opportunities for growth and diversification of export channels.

Chinese Ambassador Ma Shengkun described the agricultural sectors of the two countries as "largely complementary." The ambassador noted that the agreement would expand trade in agricultural products and strengthen the strategic partnership between China and Ukraine.

But these are just words. The facts and figures tell a different story.

The protocol establishes sanitary, quarantine, and inspection rules covering the entire chain from wheat cultivation to shipment, which means: exports are permitted only if strict traceability and certification requirements are met, <https://dpss.gov.ua/storage/app/sites/12/knr-protokol-skan.pdf>

For Ukraine, this protocol is beneficial in that it opens up the possibility of exporting not raw materials, but processed products with higher added value. High-ranking officials from Ukraine note the value of the transition to exporting finished products.

In 2025, the volume of bilateral trade between China and Ukraine amounted to \$7.79 billion. Trade in agricultural products also helps to build relationships and keep channels of dialogue open.

A challenge in exporting flour from Ukraine will be the requirement for product traceability. Control must be established over the entire supply chain—from the specific field where the wheat is grown to the final batch of flour. In addition to this technical barrier, there are challenges related to logistics, high import duties, and VAT.

In 2025, China and Ukraine also signed agreements opening the Chinese market to Ukrainian peas and wild-caught aquaculture products. These agreements reflect a phased approach: rather than a one-time, large-scale market opening,

China and Ukraine are gradually approving specific categories of goods based on veterinary, sanitary, and phytosanitary protocols.

Over the past five years, Ukrainian agricultural exports to China have shifted from a dominance of grain crops (corn, barley) to shipments of niche products in 2025–2026. According to data from the State Customs Service of Ukraine, in 2020–2021, shipments to China reached 8 million tons of corn and 3 million tons of barley; in 2021–2022, corn exports fell to 6 million tons, and barley exports to 300,000 tons; in 2023–2025, grain shipments are declining. Among the reasons for the decline in Ukrainian exports of grains and oilseeds to China are logistical challenges, difficulties with shipping and transshipment in Ukraine, reduced demand from China due to the expansion of its own production of corn and soybean meal, political expediency, strict government regulation and a review of permitted import volumes, and stringent requirements for imported agricultural products compared to other countries in the region.

Having lost the Chinese market for exports of certain agricultural products, it will be difficult for Ukraine to reclaim this market. Competition in the region is high. This applies not only to grains but also to sunflower oil and meal.

The export of Ukrainian agricultural products to China is geopolitically influenced by friendly relations between Russia and China.

Ukraine is interested in Chinese technologies for the establishment of new processing facilities in the agricultural sector (according to official statements from the Ministry of Agrarian Policy and Food of Ukraine).

China and Ukraine cooperate in the agricultural sector at the level of relevant ministries and agricultural associations.

Ukraine is interested in increasing trade turnover and diversifying the agricultural products it exports to China. These statements have been made repeatedly over the past five years by high-ranking Ukrainian officials from the Ministry of Agrarian Policy, the Ministry of Economy of Ukraine, the Ministry of Foreign Affairs of Ukraine, the State Agency of Ukraine for the Development of Land Reclamation, Fisheries, and Food Programs, and the State Service of Ukraine for Food Safety and Consumer Protection. The words sound good—but the actions and facts tell a different story.

Thanks to its advanced scientific potential, developed infrastructure, and advantageous geographical location at the crossroads of trade routes, Ukraine is interested in attracting investment into the agricultural sector. However, the political risks are too high, not to mention the risks associated with the military situation after 2022. China has already lost investments in Ukraine. The economic and political interests of major players such as the United States, the United Kingdom, and EU countries (Germany, France, Belgium, the Netherlands, Denmark, Norway, and Switzerland).

Ukraine attaches great importance to cooperation between China and Ukraine in the agricultural sector, calling it strategically important both economically and politically. China, as represented by its ambassador to Ukraine, believes that relations between the two countries can be viewed as a strategic partnership, <https://english.news.cn/20250307/3506b1d596034de8b45684d19f9a261e/c.html>.

Ukraine understands that for China, rational benefit is key in agricultural cooperation. If Ukraine can offer a favorable price, stable logistics, and agricultural products that meet China's actual domestic demand, then Ukrainian products may

find their way onto the Chinese market. The global political situation and market conditions are also important.

Expanding agricultural cooperation with China aligns with Ukraine's goal of becoming a major and diversified exporter of agricultural products.

Geopolitics and geoeconomics are of key importance. Ukraine, represented by its political leadership, has chosen the path of integration into the EU and development alongside Western countries. A conflict has erupted between the two neighboring countries. This has damaged relations between China and Ukraine, including in the agricultural sector and trade relations.

A clear example of the impact of politics on China's stance toward other countries is the radical decline in corn imports from the U.S. and Ukraine in 2022–2026, driven by the replacement of these imports with corn from Brazil in 2023; a decline in barley imports from Ukraine throughout 2022–2026 and the emergence of barley from Australia on the Chinese market in 2023; a significant reduction in sunflower oil shipments to China from Ukraine starting in 2022.

Regarding Ukraine's considerations on expanding agricultural cooperation with China, it is worth noting the deepening of relations between China and Belarus in the agro-industrial sector. Joint projects in agricultural processing and pharmaceuticals are being implemented in the Republic of Belarus with the aim of achieving higher added value. China is sharing its technologies with Belarus. A PRC-Russia-Belarus axis is taking shape based on the following principles: a pragmatic approach, ideological and moral values, trade relations, the exchange of technologies and scientific knowledge, import substitution, east-west and north-south transport corridors, and regional security.

Facts, shipments, contracts, volumes, and the level of Ukraine's agricultural exports to China indicate that China is increasingly less likely to view Ukraine as a strategic supplier.

Political expediency, convenience, profit, and risk reduction have become the defining factors in China's agricultural cooperation with Ukraine.

Prospects for future cooperation lie in the development of trade in niche agricultural products and opening access to the Chinese market for new products.

The Ukrainian and Chinese sides plan to resolve issues regarding the export of pet food, poultry meat, and beef to China. Ukrainian companies are also interested in exporting pork to China, although pork imports into China in 2026 have declined significantly (-35% in the first quarter)

<https://www.sunsirs.com/commodity-news/petail-32378.html>.

However, it is worth noting that China has imposed anti-dumping duties of up to 19.8% on pork imports from the EU (fresh, chilled, and frozen pork, pork by-products, pork fat without lean meat, pork intestines, bladders, and stomachs). My opinion is that pork from Ukraine will not be exported to China in the near future for the reasons outlined above.

An important development that will also affect China's relations with Ukraine in the agricultural sector is that China has renewed import licenses for hundreds of U.S. beef producers

<https://www.bloomberg.com/news/articles/2026-05-16/china-us-agree-to-reduce-levis-on-unspecified-products>.

Тема: «Современное **состояние и перспективы** сотрудничества между Китаем и Украиной в сфере сельского хозяйства».

Вам необходимо описать **текущее** состояние сотрудничества между Китаем и Украиной в сфере сельского хозяйства, опираясь на **факты**, проанализировать, **какое значение** Украина **придает** этому сотрудничеству, рассмотреть **соображения** Украины относительно **расширения** сотрудничества с Китаем в сфере сельского хозяйства и, наконец, проанализировать **перспективы** будущего сотрудничества.

Объемы украинского агроэкспорта в Китай, по данным ННЦ Институт Аграрной Экономики, с 2021 года уменьшились в шесть раз: с 4,29 млрд дол. США в 2021 году до 1,3 млрд дол. в 2024 году и 684 млн дол. в 2025 году, <http://www.iae.org.ua/presscentre/archnews/4315-2025-roku-ukrayina-prodovzhyla-oriye-ntuvatys-na-yevropeyskyy-vektor-aharnoho-eksportu-mykola-puhachov.html> .

Азия в 2025 году импортировала 31% украинской агропродукции на общую сумму 7 млрд долл. США.

На долю ЕС приходится 47% украинского агроэкспорта или 10,8 млрд долл.

На Турцию в 2025 году пришлось 9,7% украинского экспорта агро продовольствия (1-ое место), что составило в денежном выражении 2211 млн долл. США.

Нидерланды импортировали сельхозпродукцию из Украины на сумму 1696 млн долл. США, что составило долю 7,5% аграрного экспорта Украины в 2025 году (2-ое место). Италия: 1579 млн долл. США или 7% соответственно (3-ье место). Польша - на 1561 млн дол. США., а Испания на 1548 млн долл. США.

В апреле месяце 2026 года украинские чиновники при подписании протокола, по которому открывается китайский рынок для украинской пшеничной муки, заявили, что Китай является крупнейшим торговым партнером относительно сельскохозяйственной продукции, и выразили уверенность, что протокол откроет возможности для роста и диверсификации экспортных каналов.

Китайский посол Ma Shengkun при этом описал сельскохозяйственные секторы двух стран как “в значительной степени взаимодополняющие”. Посол отметил, что соглашение расширит торговлю агропродукцией, и укрепит стратегическое партнерство Китая и Украины.

Но, это все слова. А факты и цифры показывают обратное.

Протокол устанавливает санитарные, карантинные и инспекционные правила, охватывающие всю цепочку от выращивания пшеницы до отгрузки, что означает: экспорт разрешается только при соблюдении строгих требований к отслеживаемости и сертификации,

<https://dpss.gov.ua/storage/app/sites/12/knr-protokol-skan.pdf>

Для Украины этот протокол выгоден тем, что открывает возможность экспорта не сырья, а переработанной продукции с более высокой добавленной стоимостью. Высокопоставленные чиновники от Украины отмечают ценность перехода к экспорту готовой продукции.

В 2025 году объем двусторонней торговли Китая и Украины составил 7,79 млрд дол. США. Торговля сельскохозяйственной продукцией также способствует налаживанию связей и поддержанию каналов диалога открытыми.

Сложностью при экспорте муки из Украины станет необходимость прослеживаемости продукции. Должен быть установлен контроль над всей цепочкой поставок - от конкретного поля где выращена пшеница, до конечной

партии муки. Кроме этого технического барьера, существуют вызовы с логистикой, высокими импортными пошлинами и НДС.

В 2025 году Китай и Украина также подписали соглашения, открывшие китайский рынок для украинского гороха и аквакультуры дикого вылова. Эти договоры свидетельствуют о поэтапном подходе: вместо единовременного масштабного открытия рынка, Китай и Украина постепенно утверждают отдельные категории товаров на основе ветеринарных, санитарных и фитосанитарных протоколов.

Экспорт украинской агропродукции в Китай за последние пять лет трансформировался с доминирования зерновых культур (кукуруза, ячмень) на поставки нишевых товаров в 2025-2026 годах. Согласно данных Государственной таможенной службы Украины, в 2020-2021 годах поставки в Китай достигли 8 млн тонн кукурузы и 3 млн тонн по ячменю; в 2021-22 гг. экспорт кукурузы упал до 6 млн тонн, а ячменя до 300 тыс тонн; в 2023-2025 годах поставки зерновых сокращаются. Среди причин снижения украинского экспорта зерновых и масличных в Китай - логистические сложности, судоходство и перевалка в Украине затруднены, снижение спроса со стороны Китая из-за наращивания собственного производства кукурузы и соевого шрота, политическая целесообразность, жесткое госрегулирование и пересмотр разрешенных объемов импорта, жесткие требования к импортной агропродукции в сравнении с другими странами региона.

Утратив китайский рынок по экспортным поставкам некоторых продуктов в агросекторе, Украине сложно будет занять этот рынок снова. Конкуренция в регионе высокая. Это относится не только к зерновым, но и к подсолнечному маслу и шроту.

На экспорт украинской агропродукции в Китай геополитически влияют дружественные отношения между РФ и КНР.

Украина заинтересована в китайских технологиях при открытии новых перерабатывающих предприятий в агросекторе (из официальных сообщений Министерства аграрной политики и продовольствия Украины).

Китай и Украина в аграрном секторе сотрудничают на уровне соответствующих министерств и агро ассоциаций.

Украина заинтересована в увеличении торгового оборота и диверсификации продуктов аграрного комплекса, которые страна экспортирует в Китай. Эти тезисы за последние пять лет не раз звучат от высокопоставленных украинских чиновников из Минагрополитики, Министерства экономики Украины, Министерства иностранных дел Украины, Государственного агентства Украины по развитию мелиорации, рыбного хозяйства и продовольственных программ, Государственной службы Украины по вопросам безопасности пищевых продуктов и защиты потребителей. Слова красивые - но дела и факты говорят о другом.

Украина благодаря развитому научному потенциалу, развитой инфраструктуре, выгодному географическому положению на пересечении торговых путей заинтересована в привлечении инвестиций в агросектор. Однако, политические риски слишком высоки, не говоря уже про риски связанные с военной обстановкой после 2022 года. Китай уже терял инвестиции в Украине. В Украине представлены экономические и политические интересы таких крупных акторов как США, Британия, стран ЕС (Германия, Франция, Бельгия, Нидерланды, Дания, Норвегия, Швейцария).

Украина придает важное значение сотрудничеству между Китаем и Украиной в сфере сельского хозяйства, называя его стратегически важным экономически и

политически. Китай в лице посла в Украине считает, что отношения двух стран можно трактовать как стратегическое партнерство,

<https://english.news.cn/20250307/3506b1d596034de8b45684d19f9a261e/c.html>

В Украине понимают, что для Китая в аграрном сотрудничестве важна рациональная выгода. Если Украина сможет предложить выгодную цену, стабильные логистические поставки и агропродукция закроет реальную внутреннюю потребность Китая, то в этом случае украинская продукция может окажется на китайском рынке. Важна еще политическая обстановка в мире и конъюнктура.

Расширение сотрудничества с Китаем в сфере сельского хозяйства соответствует цели Украины стать крупным и диверсифицированным экспортером агропродукции.

Ключевое значение имеет геополитика и геоэкономика. Украина в лице политической верхушки выбрала путь интеграции в ЕС и развития с западными странами. Начался конфликт между двумя соседними странами. Это нанесло урон отношениям между Китаем и Украиной в том числе в сфере сельского хозяйства, торговым отношениям.

Наглядным примером влияния политики на позицию Китая к другим странам является радикальное снижение импорта кукурузы из США и Украины в 2022-2026 годах посредством вытеснения кукурузой из Бразилии в 2023 году; снижение импорта ячменя из Украины на протяжении 2022-2026 гг. и появление ячменя из Австралии на китайском рынке в 2023 году; значимое снижение поставок подсолнечного масла в Китай из Украины начиная с 2022 года.

Относительно соображений Украины по расширению сотрудничества с Китаем в сфере сельского хозяйства стоит учитывать углубление отношений между Китаем и Беларусью в сфере агропромышленного комплекса. В Республике Беларусь реализуются совместные проекты в агропереработке, фарме с целью получения более высокой добавленной стоимости. Китай делится своими технологиями с белорусами. Формируется ось КНР-РФ-РБ на принципах: прагматичный подход, идеологические и нравственные ценности, торговые отношения, обмен технологиями и научными знаниями, импортозамещение, транспортные коридоры восток-запад север-юг, безопасность в регионе.

Факты, поставки, контракты, объемы, уровень экспорта аграрной продукции Украины в Китай показывают, что Китай все меньше рассматривает Украину как стратегического поставщика.

Политическая целесообразность, удобство, выгода, уменьшение рисков стали определяющими триггерами в сотрудничестве Китая с Украиной в сфере сельского хозяйства.

Перспективы будущего сотрудничества заключаются в развитии торговли нишевой сельхозпродукцией, открытие доступа на китайский рынок для новых продуктов.

Украинская и китайская стороны планируют урегулировать вопросы экспорта в Китай кормов для домашних животных, мяса птицы, говядины. Украинские предприятия также заинтересованы в экспорте свинины в КНР, хотя импорт свинины в Китай в 2026 году заметно снизился (-35% за I квартал)

<https://www.sunsirs.com/commodity-news/petail-32378.html>.

Однако стоит учесть, что Китай ввел антидемпинговые пошлины до 19,8% на импорт свинины из ЕС (свежая, холодная и замороженная свинина, свиные

субпродукты, свиной жир без постного мяса, свиные кишки, мочевые пузыри и желудки). Мое мнение заключается в том, что ближайшее время свинина из Украины не будет экспортироваться в КНР по причинам, изложенным выше.

Важная новость, которая также повлияет на отношения Китая с Украиной в агросекторе состоит в том, что Китай возобновил импортные лицензии сотням американских предприятий по производству говядины

<https://www.bloomberg.com/news/articles/2026-05-16/china-us-agree-to-reduce-levies-on-unspecified-products>.